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Pierwsze moje rozmowy i spotkania z profesorem Tade-
uszem Koszarowskim mia∏y miejsce w koƒcu lat 60., gdy
jeszcze dyrektorem Instytutu Onkologii przy ul. Wawel-
skiej by∏ prof. W∏adys∏aw Jasiƒski. Zaczyna∏o si´ w tym
okresie mówiç o potrzebie znacznego powi´kszenia za-
równo miejsc szpitalnych dla chorych na nowotwory w re-
gionalnych oÊrodkach onkologicznych w Polsce, jak
i zwi´kszenia liczby ∏ó˝ek w centrali Instytutu Onkologii
i jego oddzia∏ach w Gliwicach i Krakowie. Profesor,
oprócz uprawiania chirurgii, interesowa∏ si´ wówczas epi-
demiologià nowotworów. Sàdz´, ˝e ju˝ wówczas myÊl
o sieci placówek onkologicznych i idea zbudowania nowe-
go Instytutu by∏a u Profesora w pe∏ni ukszta∏towana. Pa-
mi´tam, gdy pewnego razu zaprosi∏ mnie na fili˝ank´ ka-
wy i w d∏u˝szej rozmowie przekonywa∏ mnie, ˝e propozy-
cja prof. Jasiƒskiego dotyczàca rozbudowy Instytutu na
dzia∏ce przy ul. Wawelskiej jest zamys∏em skromnym, bo
ograniczonym szczup∏oÊcià terenu. Ju˝ wówczas Profe-
sor przedstawia∏ wizj´ wielkiego oÊrodka klinicznego,
z silnie rozbudowanym dzia∏em badawczym. OczywiÊcie
dawa∏em wyraz wielkiej aprobaty, poparcia i entuzjazmu
takim planom, majàc ju˝ za sobà kilka wizyt w du˝ych
oÊrodkach zagranicznych i marzy∏em, aby w Polsce po-
dobny wielki instytut powsta∏.

Po paru takich rozmowach Profesor zwierzy∏ mi si´,
˝e myÊl budowy nowego Instytutu ma oponentów i ludzi
nie widzàcych mo˝liwoÊci sfinansowania tak wielkiej inwe-
stycji. Jego wiara w przedsi´wzi´cie by∏a mocna. Sàdz´, ˝e
pewnoÊç powodzenia tego zamiaru by∏a oparta o znajo-
moÊç z póêniejszym premierem Jaroszewiczem, zawiàza-
na jeszcze w koƒcowym okresie wojny. MyÊl´ te˝, ˝e de-
terminacja Profesora by∏a impulsem do ubiegania si´
o stanowisko dyrektora Instytutu Onkologii, które wkrót-
ce uzyska∏. Teraz sprawy potoczy∏y si´ szybciej; dosz∏o do
spotkania z I Sekretarzem Partii Edwardem Gierkiem
w Instytucie „na Wawelskiej”, gdzie zapad∏a decyzja o bu-
dowie nowego instytutu. By∏em uczestnikiem tego spo-
tkania i trzeba przyznaç, ˝e mówiono tam o konkretach,
rozmowa by∏a rzeczowa i zakoƒczy∏a si´ podj´ciem decy-
zji. Wkrótce potem zacz´to gromadziç wst´pne informa-
cje odnoÊnie za∏o˝eƒ i programu inwestycji. By∏em wielo-
krotnie zapraszany na – jeÊli mo˝na by∏o to tak nazwaç –
konsultacje, zw∏aszcza w odniesieniu do planowania pro-
gramu inwestycyjnego dla cz´Êci badawczej. Zu˝yliÊmy
z kolegami z Warszawy troch´ papieru i czasu na dyskusje
o przysz∏ym kszta∏cie budynku doÊwiadczalnego. Jeszcze
niedawno napotka∏em w swoim domowym archiwum na
koncepcje organizacji zak∏adów badawczych, szkice pla-
nów modu∏ów laboratoryjnych, zestawienia aparatury ba-
dawczej, a nawet na „ikonografi´” budynku doÊwiadczal-
nego. Zosta∏em te˝ zaproszony do przygotowania korefe-
ratu dla oceny projektów in˝. Paszke – generalnego
projektanta obiektu.

Po kilkumiesi´cznych „targach”, gdzie ma stanàç no-
wy Instytut, po odrzuceniu pomys∏u, ˝e centralny instytut
ma byç zlokalizowany na Âlàsku, uzyskano teren na polach
Ursynowa. (Sprawa lokalizacji centralnego instytutu na
Âlàsku i nieco zabawna geneza tej myÊli, jest ma∏o znana
ogó∏owi onkologów. By∏ to pomys∏ lokalnych w∏adz partyj-
nych, a zatem i w∏adz wojewódzkich Górnego Âlàska. Po-
parcia instytutowej POP udziela∏ rektor Âlàskiej Akademii
Medycznej. Zamiar „oderwania si´ od Warszawy” przewi-
ja∏ si´ kilkakrotnie w staraniach ówczesnych dzia∏aczy
partyjnych, a i po „transformacji” od˝ywa∏ równie˝). Po
wskazaniu Ursynowa jako lokalizacji inwestycji wystàpi-
∏em z jednobrzmiàcym pismem do kilku zainteresowa-
nych „resortów” i do centralnych w∏adz partyjnych, aby
w sàsiedztwie dzia∏ki Instytutu Onkologii zarezerwowaç
oko∏o 70-100 hektarów terenu (by∏y to wówczas pola)
pod przysz∏y campus dla narodowych instytutów zdrowia,
taki ma∏y NIH. Jedynie Ministerstwo Obrony Narodo-
wej odpowiedzia∏o mi, ˝e ten resort nie jest zainteresowa-
ny sàsiedztwem z obiektami cywilnymi.

Po∏o˝enie kamienia w´gielnego pod Centrum On-
kologii (w mi´dzyczasie zmieniono nazw´ Instytutu) odby-
∏o si´ w s∏oneczny letni dzieƒ na polach Ursynowa. By∏em
zaproszony na t´ uroczystoÊç i pami´tam, ˝e wyci´ta ∏ata
podros∏ego ju˝ zbo˝a nie godzi∏a si´ z wpajanymi w dzie-
ciƒstwie naukami mego ojca, ˝e zasiewy nale˝y piel´gno-
waç i szanowaç: wszelkie prace na zasianym polu nale-
˝a∏o robiç wy∏àcznie po zbiorach. Ale to by∏o dawno,
gdzieÊ w zagubionej wÊród lasów Janówce – tu wielka
Stolica i wielkie przedsi´wzi´cie budowlane, wi´c tak byç
musi.

W okresie lat 70. cz´sto spotyka∏em si´ z Profesorem
przy okazji przyjazdów do Warszawy. By∏ bardzo bezpo-
Êredni i ˝yczliwy, co mnie troch´ onieÊmiela∏o ze wzgl´du
choçby na ró˝nic´ wieku i pozycj´. Profesor podejmowa∏
czasami wàtek o moim powrocie do Warszawy i podj´-
ciu pracy „na Ursynowie”. Najbardziej „zasadnicza” roz-
mowa w tej sprawie odby∏a si´ w czasie Êwiatowego kon-
gresu onkologicznego we Florencji. Zosta∏em zaproszony
na rozmow´ do hotelu, w którym mieszka∏ Profesor.
W skromnym pokoju rozmawialiÊmy d∏ugo, opró˝niajàc
przy tym sporà butelk´ wina „postawionà” przez Profeso-
ra. Profesorowi Koszarowskiemu bardzo zale˝a∏o na zor-
ganizowaniu silnego zak∏adu badawczego na Ursynowie.
Dla mnie by∏a trudna do zaakceptowania propozycja jedy-
nie mego przeniesienia, bo ju˝ w∏o˝y∏em sporo wysi∏ków
i staraƒ, aby rozwinàç du˝y dzia∏ badawczy w Gliwicach.
Ostatecznie Profesor zaproponowa∏ przeniesienie z Za-
k∏adu Biologii Nowotworów w Gliwicach do Centrum
w Warszawie 7-8 starszych pracowników. Ta grupa, ra-
zem z kolegami z ul. Wawelskiej, mia∏a stanowiç zawiàzek
silnego dzia∏u doÊwiadczalnego. Profesor zapewni∏, ˝e 2-
-3 starszych, samodzielnych naukowców b´dzie mia∏o
mo˝liwoÊç uzyskania segmentów jednorodzinnych,
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a m∏odsi uzyskajà mieszkania w bloku mieszkalnym spó∏-
dzielni. Dyskusj´ zakoƒczyliÊmy wizytà u Amerykanów –
uczestników kongresu, którzy zaprosili nas do swego ho-
telu na kameralne spotkanie. Profesor pozna∏ te˝ kilku in-
nych Amerykanów – onkologów, których spotyka∏em jesz-
cze w czasie sta˝u w Sloan-Kettering Institute w 1962-63
roku. Mi´dzy innymi doktora Lee Clark, chirurga, starsze-
go ju˝ pana, by∏ego dyrektora MD Anderson Hospital
i Tumor Institute w Huston, z którym pozna∏ mnie kil-
kanaÊcie lat wczeÊniej prof. Leon Dmochowski.

Na poczàtku lat siedemdziesiàtych na moje sygna∏y
o nieprawid∏owoÊciach z projektami rozbudowy Instytutu
w Gliwicach (a by∏o to w okresie, gdy pojawi∏y si´ propo-
zycje zlokalizowania centrali Instytutu na Âlàsku), Pro-
fesor wraz z wiceministrem zdrowia Marcinkowskim i kie-
rownikiem Wydzia∏u Zdrowia PZPR Steçkà wybra∏ si´
do wojewody katowickiego gen. J. Zi´tka, aby omówiç
plany rozbudowy gliwickiego oddzia∏u Instytutu, a zw∏asz-
cza sposób finansowania tej inwestycji. Jak mi napisa∏
Profesor kilka miesi´cy przed swojà Êmiercià, wojewoda
upiera∏ si´ wówczas, ˝e Oddzia∏ zostanie wybudowany
z bud˝etu województwa i pod jego bezpoÊrednim nadzo-
rem. W 1975 roku na wniosek profesora Koszarowskiego
wiceminister zdrowia Marcinkowski powo∏a∏ mnie jako
koreferenta do wst´pnych planów rozbudowy gliwickiego
Oddzia∏u. By∏a to jedyna sposobnoÊç, aby skorygowaç
niektóre b∏´dy w ogólnych za∏o˝eniach projektu.

W czasie delegacji grupy onkologów polskich do
Szwecji, prezentowane by∏y nasze i Szwedów programy
badawcze i walki z rakiem. Profesor przedstawi∏ mnie
tam prof. J. Einhornowi, z którym snu∏ plany rozszerzenia
wspó∏pracy. W latach siedemdziesiàtych by∏em oddele-
gowany do Rady Naukowej programu RWPG zwalcza-
nia raka, gdzie wraz z prof. A. Ku∏akowskim i prof. Cz.
Radzikowskim reprezentowaliÊmy Instytut. Po ka˝dym
powrocie z rocznego spotkania Profesor ch´tnie wys∏uchi-
wa∏ moich uwag. Obu nam nie podoba∏y si´ ró˝nego ro-
dzaju zbiurokratyzowane do ostatnich granic poczynania
strony radzieckiej, co cz´sto Profesor krytycznie ocenia∏,
choç mia∏ tam zaprzyjaênionych lekarzy-profesorów.

A co z naszymi planami snutymi we Florencji? Z bie-
giem lat ros∏y koszty mieszkaƒ w Warszawie, a Profesor
nie mia∏ wi´kszego wp∏ywu decyzyjnego ani na spó∏dziel-
ni´, ani na decyzje nast´pców. Uzyskawszy pe∏nomocnic-
two ministra zdrowia Profesor koncentrowa∏ si´ na konty-
nuowaniu budowy Centrum na Ursynowie. Cz´sto od-
wiedza∏em Profesora w Jego ma∏ym biurze. Mówi∏ mi, ˝e
jest zm´czony codziennymi problemami.

Wkrótce po og∏oszeniu stanu wojennego, jeszcze gdy
Profesor by∏ dyrektorem i urz´dowa∏ w starym Instytu-
cie przy ul. Wawelskiej, zwróci∏em si´ do Niego w nast´-
pujàcej sprawie. W dniu 16 grudnia 1981 roku, w Gliwi-
cach zosta∏ aresztowany i osàdzony na kar´ wi´zienia chi-
rurg – lek. med. Bogus∏aw Choina. Wydawa∏o mi si´ (jak
i wielu innym pracownikom Oddzia∏u), ˝e wymierzona
mu kara jest zbyt surowa. Zanosi∏o si´ na rozpraw´ apela-

cyjnà w Izbie Wojskowej Sàdu Najwy˝szego w Warsza-
wie. Na poczàtku roku 1982 podjà∏em starania, aby skaza-
nego uwolniç. Zwróci∏em si´ wówczas do dyrektora Od-
dzia∏u w Gliwicach, aby wystawi∏ opini´ zawodowà osà-
dzonemu, ale spotka∏em si´ z odmowà. Wówczas
zwróci∏em si´ do Profesora Koszarowskiego z tà samà
proÊbà. UzgodniliÊmy tekst, i list pe∏en pozytywnych ele-
mentów o ˝yciu zawodowym osàdzonego i jego niezb´d-
noÊci dla funkcjonowania onkologii polskiej, opatrzony
piecz´ciami i podpisem Profesora, dostarczy∏em do sà-
du wojskowego przy ul. Nowowiejskiej. W tej sprawie by-
∏o jeszcze sporo wydarzeƒ (opisuj´ je szczegó∏owiej we
„Wspomnieniach”), a Profesor zawsze o nià zapytywa∏
przy okazji spotkaƒ, a nawet poleca∏ swemu kierowcy za-
woziç mnie, gdzie by∏o trzeba.

Profesor Koszarowski by∏ wielkim humanistà, wra˝-
liwym na los cz∏owieka. Jego przykazaniem ˝yciowym
by∏o niesienie pomocy potrzebujàcym i to w wymiarze
bardziej ogólnym: dà˝y∏ do stworzenia w Polsce syste-
mów organizacyjnych w walce z rakiem, opartych o roz-
wiàzania prawne i instytucjonalne. Sam, b´dàc lekarzem,
praktykujàcym chirurgiem, dobrze rozumia∏ jedno-
czeÊnie, ˝e wspó∏czesne metody lecznicze majà ograniczo-
ne mo˝liwoÊci podniesienia wyników w walce z rakiem.
Stàd Jego poszukiwania skutecznych modeli opieki me-
dycznej nad chorymi na raka. Stàd Jego zainteresowa-
nia post´pami w badaniach podstawowych. Po ka˝dej
mojej wizycie za granicà by∏ bardzo ciekaw, co nowego
dzieje si´ w tym obszarze, i co z zakresu badaƒ mo˝na ro-
biç w Polsce.

Moje ostatnie d∏u˝sze spotkanie z Profesorem Ko-
szarowskim odby∏o si´ 13 marca 2002 roku w Konstanci-
nie, gdzie Profesor wypoczywa∏ w domu ZAIKSu. D∏ugo
rozmawialiÊmy o sprawach polskiej medycyny i onkologii.

Prof. dr hab. med. Mieczys∏aw Chorà˝y
Zak∏ad Biologii Nowotworów
Centrum Onkologii – Instytut
im. Marii Sk∏odowskiej-Curie
w Gliwicach

Prof. Tadeusz Koszarowski i prof. Mieczys∏aw Chorà˝y 
– sala wyk∏adowa Centrum Onkologii na Ursynowie, paêdziernik 1996 r.




